
7 سیاسی

سرویس سیاسی - رئیس مجلس 
گفــت: اگر منتقد جدی با مهارت داریم 
برای ما خیلی بهتر از کسانی است که با 
ما همراهی کننــد، اما مجهز به دانش و 

عقلانیت نباشند.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
شورای اسلامی در مراسم سی و یکمین 
دوره آیین ملی روز کتاب، کتابخوانی و 
کتابدار که در تالار وحدت برگزار شد، 
گفت: از همه فعالان حوزه کتاب تقدیر 
و تشــکر می کنم. یکی از حوزه هایی که 

خانم ها تعدادشان از آقایان بیشتر است در حوزه کتاب است.
قالیباف افزود: ما نتوانستیم تحول را در بخش های مختلف مثل تحول در 
حکمرانــی در فرهنگ و اقتصاد به وجود آوریم. چه زمانی می خواهیم به این 

موضوع جامه عمل بپوشانیم؟
وی گفت: الان موضوع اول کشــور اقتصاد و فرهنگ است و در مجلس 
این موضوعات را دنبال می کنیم. امروز اقتصاد موضوع اول است و این تحول 

در اقتصاد را باید از کجا انجام دهیم؟
رئیس مجلس ادامه داد: اگر منتقد جدی با مهارت داریم برای ما خیلی بهتر 
از کسانی است که با ما همراهی کنند، اما مجهز به دانش و عقلانیت نباشند. اگر 
در جامعه و فرهنگ عمومی این را فرهنگ سازی کنیم  اینجاست رشد اجتماعی 
و ســرمایه اجتماعی تولید می شــود. قالیباف ادامه داد: مهمترین دلیلی که باید 
برای تحول به آن توجه کنیم مردم و جامعه هستند و این تحول در مسئولان را 
مــردم باید مطالبه و آغاز کنند. بیش از هر چیزی در جامعه نیازمند عقلانیت و 

فرهنگ عمومی هستیم.
وی گفت: از دوران مسئولیتم در شهرداری با مشکلات فعالان حوزه کتاب 
آشــنا شدم و در اردو های جهادی به دنبال نقش کتابخوانی در روستا های دور 
می رویم؛ آثار فعالیت شــما را در آنجا دیدم. در جایی که خودکشــی باب شده 

حضور شما آن مسئله را کاهش داده است. 
رئیس مجلس اظهار کرد: اگر با یک طرح اقتصادی خشــک یک مســئله 
را حــل کنیــم، آن پایدار نمی مانــد و قبلا آن را تجربه کردیــم. وی تصریح 
کــرد: کــم خودبینی در کشــور داریم، امــا در حوزه کتاب در منطقه، آســیا 
و دنیــا عملکــرد قابل قبولی داریم و باید حوزه بهــره وری آن را پیش ببریم. 
امروز خانواده ها با دو شــیفت کار برای معیشــت و مسکن خود دچار چالش 
هســتند، لذا باید حق بدهیم که ســبد فرهنگی یادشان برود که این عوارضش 
 برای کشــور اســت و نهاد کتابخانه  باید ســرانه فرهنگی را در نهاد عمومی 

ببیند.
قالیباف گفت: ما باید غفلت در سبد فرهنگی خانوار در این نهاد را جبران 
کنیم و در دسترس مردم بگذاریم. بعصی چیز ها پول نمی خواهد و اگر همکاری 

بین دستگاه ها باشد می توانیم مشکل را حل کنیم.
رئیــس مجلــس ادامه داد: تقابــل نیمه نصفه ای بین نهــاد کتابخانه ها و 
شــهرداری ها بود و ســال ها سر آن بحث بود، اما این کار پول نمی خواهد بلکه 

هماهنگی میخواهد. پول تحول ایجاد نمی کند بلکه همدلی ایجاد می کند.
وی افزود: تهران بیش از ۶۰۰ کتابخانه مثل کتاب مترو و کتاب اتوبوس و 
سرای محله است. حتما مدرسه و مسجد از نهاد کتابخانه ها پیشروتر هستند، اما 
نیازمند هستیم رویکرد محله محور داشته باشیم و در خانه و مجازی میتوانند 
همدیگر را پوشش دهند. قالیباف اظهار کرد: همین که روح جامعه ما در قالب 
اندیشه بارور شود نیازمند کتاب و کتابخوانی است، چون دانش عمومی را بالا 
می برد.  مگر ما در بودجه ســال قبل یک درصد اختصاص پیدا نکرد به حوزه 

فرهنگ لذا فقط وضع قانون کافی نیست و مهم اجرای قانون است.
قالیباف بیان کرد: اگر یک جامعه آگاه و مســتقل و خلاق باشــیم باید در 
مبانی خود و ســنت های الهی برویم پیش برویم. بنده به عنوان خادم شــما در 
تنظیم برنامه هفتم به عنوان یک نماینده این مسئله را پیگیری می کنم. وی اظهار 
کرد: در مجلس چیزی تصویب نمی شــود می گویند قالیباف نخواست و یک 
بند الحاقی می آید که مشمول اصل ۷۵ است و بار مالی دارد دولت آن را قبول 
نمی کند و شورای نگهبان آن را رد می کند لذا در جا هایی به جای اینکه بگوییم 

دولت مکلف است میگوییم دولت مجاز است.
قالیباف ادامه داد: بعضی وقتها از داشــته هایمان خوب استفاده نمی کنیم. 
اولویت اول فرهنگ و کتابخوانی اســت و بعد از آن محتوا مهم اســت و در 
جاهایی خط قرمز داریم. وی گفت: باید دســت به دســت هم بدهیم تا تحول 
را در برنامه هفتم انجام دهیم و برنامه هفتم که تمام شــد آن را به ملت شــریف 

ایران توضیح خواهم داد.
در پایان این مراسم از فعالان حوزه فرهنگ با حضور محمدباقر قالیباف، 
حاجی بابایی عضو کمیسون برنامه و بودجه و محاسبات و کیومرث سرمدی 

واله عضو کمیسیون اجتماعی تقدیر شد.

ســرویس سیاســی - وزارت کشــور فعالیت یک جبهه سیاســی را 
غیرقانونی اعلام کرده اســت اما ۱۳ جبهه یا ائتلاف مجوز فعالیت سیاســی 

و انتخاباتی دارند.
دفتر امور سیاســی وزارت کشــور در اطلاعیه ای اعلام کرد که فعالیت 
»جبهه پیروان ولایت مطلقه فقیه« و حزب »ایران قوی« غیرقانونی اســت و 

هیچگونه مجوزی برای فعالیت از کمیسیون ماده ۱۰ احزاب ندارند.
پیش از این عبدالله مرادی دبیر کمیسیون ماده ۱۰ احزاب با تاکید بر اینکه 
احزاب باید مجمع عمومی خود را طبق قانون و اساسنامه خود برگزار کنند، 
گفته بود که »ما احزاب و تشکل های قانونی و کسانی که مجوز فعالیت حزبی 
ندارند و غیرقانونی فعالیت می کنند را به مردم معرفی خواهیم کرد. احزابی که 
مجمع عمومی خود را برگزار نکنند، در قالب احزاب قانونی قرار نمی گیرند.«
مــرادی درباه علت غیرقانونی بودن جبهه »پیروان ولایت مطلقه فقیه« و 
حزب »ایران قوی« اظهار کرد: این جبهه اصلا موجودیت نداشت و یک عنوان 
ســاختگی برای سوء استفاده بود. حزب ایران قوی سال گذشته درخواست 
به کمیســیون ماده ۱۰ داد ولی با تاســیس این حزب مخالفت شد با این حال 

همچنان درحال فعالیت است.
جبهه یا ائتلاف سیاسی یک تشکلی است که با حضور حداقل سه حزب 
سیاســی دارای پروانه تشکیل می شــود. این احزاب باید تشکیل جبهه را به 
اطلاع کمیســون ماده ۱۰ برســانند و زمان، موضوع و گستره فعالیت خود را 
اعلام کنند. تشکیل جبهه به صدور مجوز نیاز ندارد اما باید به اطلاع کمیسیون 
ماده ۱۰ برسد. رئیس جبهه باید عضو موثر یکی از این احزاب باشد. جبهه ای 

که این شرایط را دارا باشد، می تواند فعالیت سیاسی و انتخاباتی کند.
در حال حاضر ۱۳ جبهه با ائتلاف سیاســی به صورت قانونی در حال 
فعالیت هستند. دبیرکمیسیون ماده ۱۰ احزاب به ایسنا گفت: جبهه های جبهه 
پیروان خط امام و رهبری، جبهه پایداری، جبهه حامیان مردم، جبهه همبستگی 
ملی نیروهای انقلاب اســلامی، جبهه اصلاحات ایران، جبهه وحدت ملی، 
ائتــلاف بزرگ نیروهای انقلاب اســلامی اســتان قم، جبهــه تحول گرایان 
ایران اســلامی، جبهه ایســتادگی ایران اســلامی، ائتلاف نیروهای انقلاب 
اســلامی، جبهه مســتقلین و اعتدال گرایان، جبهه پیشــرفت، رفاه و عدالت 
 و جبهه مردمی نیروهای انقلاب اســلامی مجوز فعالیت قانونی در کشور را 

دارند.

ســرویس سیاســی - رئیــس 
مجلس شــورای اســلامی در پاسخ به 
تذکر نماینده بســتان آباد درخصوص 
وجــود ابهام در ردصلاحیت نامزدهای 
انتخابات مجلس شــورای اســلامی 
توسط هیات های اجرایی گفت: حتما 
بــه عنوان مجلس اجرای قانون را دنبال 
می کنیم، طی روزهای گذشته در بخش 
اجرایــی، بحث دخالت هایی که مطرح 
شد را پیگیری کردیم و بقیه موارد را نیز 
پیگیری می کنیم. مصمم هستیم قانون 

اجرا شود، البته بدون شک شورای نگهبان نیز به این امر توجه دارد.
غلامرضا نوری قزلجه در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی در تذکری 
شفاهی گفت: همه نطق ها و تذکرات بسته است، اتفاقات مهمی در کشور افتاده 
که از طرف مجلس قابل اغماض نیســت. موضوعی در بحث انتخابات وجود 
دارد، ۲۸ درصد از نامزدها نتوانســته اند از هیات های اجرایی تایید صلاحیت 
بگیرند، اعم از نمایندگان فعلی، نمایندگان ادوار، فعالان سیاسی و اجتماعی که 

عمدتاً منتقدان دولت هستند.
نماینده مردم بســتان آباد در مجلس یازدهم عنوان کرد: کار اگر بر مبنای 
قانون باشد، کسی اعتراضی ندارد، اما بسیاری از موارد برخلاف قانون صورت 
گرفته و تبصره ماده ۶۰ که حدوداً ۲ ماه پیش در مجلس مصوب شد نیز رعایت 
نشده است. در این ماده آمده است رد صلاحیت ها باید مستند به مدارک معتبر 

باشد. حتی نامه درخواست مستندات را از نامزدها تحویل نمی گیرند!
وی افزود: هیات های اجرایی و رئیس هیات اجرایی موظف هستند این 
مســتندات را به افراد رد صلاحیت شــده بدهند تا آنها بتوانند اعتراض کنند و 
دلایل خود را بیاورند. هیات های اجرایی مهندســی شــده اند و از طرف ستاد 
آقای رئیسی گردهم آمده اند یا دولت رضایت به این کار دارد، یا توسط هیات 

ها در حال مهندسی شدن است.
این نماینده  مردم در مجلس یازدهم تصریح کرد: شایعه بی طرف نبودن 
دولت به واسطه فعالیت های غیرقانونی برخی از عوامل دست اندر کار در حال 
تقویت شدن است و موجب دلسردی مردم برای شرکت در انتخابات شده، این 
اقدامات در سایه سکوت توأم با رضایت آقای رئیس جمهور رخ می دهد. باید 
همه قبول کنیم مصلحت نظام و منافع کشور در تبعیت از منویات مقام معظم 

رهبری، اجرای قانون و همبستگی خصوصاً در انتخابات است.
نــوری قزلجه خطاب به قالیباف رئیس مجلــس گفت: به عنوان رئیس 
مجلس که بر مسند ریاست پارلمان هستید، به این وضعیت ورود کنید، اجازه 
ندهید وضعیت دموکراسی و مردم سالاری دینی که یکی از اساسی ترین پایه 

های نظام مقدس جمهوری اسلامی است، بیشتر از این آسیب ببیند.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اسلامی در پاسخ به تذکر این 
نماینده گفت: حتما به عنوان مجلس اجرای قانون را دنبال می کنیم، طی روزهای 
گذشته در بخش اجرایی، بحث دخالت هایی که مطرح شد را پیگیری کردیم 
و بقیه موارد را نیز پیگیری می کنیم. مصمم هستیم قانون اجرا شود، البته بدون 

شک شورای نگهبان نیز به این امر توجه دارد.

سرویس سیاســی - سخنگوی 
کمیســیون تلفیق لایحــه برنامه هفتم 
توسعه گفت: مجلس برای حل ناترازی 
انرژی دولت را مکلف به ایجاد تنوع در 
سبد سوختی کشور کرد، اما اصلًا بحث 

افزایش قیمت بنزین مطرح نیست.
محســن زنگنه در جلســه علنی 
مجلــس و در جریان بررســی بندی 
از لایحه برنامه هفتم توســعه مبنی بر 
تکلیف دولت برای ایجاد تنوع در سبد 
سوختی کشور، اظهار داشت: دولت در 

لایحه برنامه هفتم توسعه آورده بود که با سیاست های قیمتی و غیرقیمتی برای 
تعدیل مصرف حامل های انرژی تصمیم بگیرد، اما مجلس شــورای اسلامی 
با این موضوع مخالفت و بخش سیاست های قیمتی را از لایحه حذف کرد.

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه با اشاره به اینکه ما 
اکنون شاهد ناترازی برق، بنزین و ناترازی در سایر حامل های انرژی هستیم، 
گفت: مجلس شورای اسلامی برای حل این ناترازی، دولت را مکلف به ایجاد 
تنوع در سبد سوختی کشور و تاکید کرد که بر اساس ویژگی های جغرافیایی 
و ظرفیت ها تلاش کنند تا ســبد ســوختی کشور متنوع شود، اما اصلًا بحث 

افزایش قیمت بنزین مطرح نیست.
در نهایــت مجلــس مصوب کرد: به منظور حل ناتــرازی بنزین، ایجاد 
تنوع در سبد سوختی کشور، اجرای تکالیف پدافند غیرعامل و قانون هوای 
پاک، ســازمان برنامه و بودجه مکلف است با همکاری وزارتخانه های نفت، 
کشــور، صنعت معدن و تجارت، ســازمان حفاظت محیط زیست و سازمان 
ملی استاندارد، برنامه جامع تأمین و تخصیص حامل های انرژی شبکه حمل 
و نقل جاده ای کشــور را شامل بنزین، نفت، گاز، گازمایع، برق و گاز طبیعی 
فشرده، حداکثر ظرف مدت شش ماه پس از ابلاغ این قانون تهیه و به تصویب 

هیأت وزیران برساند.

ســرویس سیاسی -سخنگوی کمیســیون اصل نود مجلس از بازدید 
تعــدادی از اعضای این کمیســیون از آخرین وضعیــت، آنالیز، طراحی و 
کدنویســی سامانه گمرکات کشور خبر داد و گفت قرار شد که برنامه ریزی 
اســتقرار این سامانه در گمرکات سراسر کشور ظرف یک هفته به کمیسیون 

اصل نود ارائه شود.
علــی خضریان در توضیح بازدید اعضای کمیتــه مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز کمیســیون اصل نود از آخرین وضعیت، آنالیز، طراحی و کدنویســی 
ســامانه گمرکات کشور گفت: پیرو تفاهم نامه وزارتخانه های اقتصاد و دفاع 
ســامانه گمرکات کشور در انســتیتو ایزایران در حال طراحی است؛ اعضای 
کمیســیون ضمن بازدید از بخش های مختلف این مجموعه در حوزه صنایع 
الکترونیکی، اپتیکی و نرم افزار، در جریان آخرین وضعیت سامانه گمرکات 

قرار گرفتند.
وی توضیح داد: در این بازدید چهار ساعته رئیس کل گمرک ایران، روند 
طراحی و پیاده ســازی طرح تحول دیجیتال گمرک در رویه های مختلف را 
برای اعضای کمیســیون اصل نود مجلس شورای اسلامی تشریح کرد؛ روند 
طراحــی و پیاده ســازی طرح تحول دیجیتال گمــرک ایران از چندی پیش 
توسط شرکت ایزایران به عنوان مجری پروژه شروع شده و بر اساس گزارش 
مسئولین شرکت ایزایران و گمرک تاکنون ۷۳ درصد پیشرفت داشته است.

خضریان اضافه کرد: در این بازدید مقرر شــد برنامه ریزی استقرار این 
ســامانه در گمرکات سراسر کشــور ظرف یک هفته به کمیسیون اصل نود 

ارائه شود.

قالیباف رئیس مجلس:

در مجلس چیزی تصویب نشود، 
می گویند قالیباف نخواست

کدام جبهه های سیاسی اجازه فعالیت 
انتخاباتی دارند؟

نوری در تذکر شفاهی:

هیات های اجرایی مهندسی شده اند و از 
طرف ستاد آقای رئیسی گردهم آمده اند

زنگنه در جلسه علنی:

قیمت بنزین قرار نیست افزایش یابد

کمیسیون اصل نود در جریان آخرین 
وضعیت سامانه گمرکات قرار گرفت

باقری عضو جبهه اصلاحات:

خالص سازی آب شوری است که نوشیدنش 
به جای رفع عطش، عطش را بیشتر می کند

سرویس سیاسی -  علی باقری فعال سیاسی 
اصلاح طلب و عضو جبهه اصلاحات، در پاسخ به 
این سوال که با توجه به انتشار لیست رد صلاحیت 
دواطلبان توســط نهادهای هئیــت اجرایی، این 
ردصلاحیت ها نشــانه چیست، گفت: گستردگی 
ردصلاحیت ها به این صورت اســت که وزارت 
کشور رسما اعلام کرد ۲۸ درصد داوطلبین توسط 

هیأت های اجرایی ردصلاحیت شدند. 
تــا آنجایی که من در خاطــر دارم این میزان 
ردصلاحیت ها  در مرحله رسیدگی هیأت  اجرایی 
بی ســابقه اســت. شــورای نگهبان بیش از این 
درصد هم ردصلاحیت کرده اســت. اما در تاریخ 
انتخابات، در مرحله رسیدگی هیأت های اجرایی 
که زیرمجموعه وزارت کشــور و دولت هستند، 
تا جایی که حافظه ام یاری می کند این گســتردگی 
ردصلاحیت ها بی سابقه اســت. این در شرایطی 
اســت که تازه از جریان اصلاحات تعداد زیادی 
ثبت نام نکردند. یعنی افراد معدودی برای ثبت نام 
در این انتخابات متقاعد شــدند که در این شرایط 
تازه ۲۸ درصد رد شــده اند. اگــر آنها هم ثبت نام 
می کردنــد وزارت کشــور دولت ســیزدهم یک 

رکورد افسانه ای می زد.
وی افزود:  با اضافه شدن مرحله پیش ثبت نام 
یک غربالگری هم آنجا صورت گرفته است. یعنی 
رد صلاحیت هایی که براســاس نداشتن مدارک، 
شــرایط اداری و قانونی بوده در یک مرحله فیلتر 
شده اســت و این بیشتر عظمت این ۲۸ درصد را 
نشان می دهد که ماجرا از چه قرار است. این نکته 
اول اســت که بتوانیم متوجه شویم عمق و وسعت 
این کار و مقایســه اش با گذشــته کاملا بی سابقه 

است.
این فعال سیاســی اصلاح طلب تصریح کرد: 
اینکــه چی اتفاقاتی دنبال می شــود، کاملا واضح 
است. یک جریان سیاسی به جامعه پیام می دهد که 
انتخابات در انحصار اوست و کسی را به انتخابات 
راه نمی دهــد. این روشــن ترین پیام رســیدگی 
صلاحیت ها تا این لحظه اســت و این طور به نظر 
می رســد که یک عده رقابت واقعی را به رسمیت 
نمی شناســند و به تعبیری دیگــر پیام می دهند که 
مشــارکت در اداره جامعــه حق یک گروه خاص 
اســت و این همان ادامه روند خالص سازی است 
که در ۴ ســال گذشــته انجام شد و شدت گرفت. 
به نظر می رســد، این انتخابات یک نقطه عطف و 
تاریخی در این جهت به حســاب می آید که اگر با 
فرمانی تا این مرحله کار پیش رفته، ادامه مسیر هم 
با همین فرمان پیش خواهد رفت. اما درباره آینده 

باید صبر کرد و دید.
باقری در پاســخ به این سوال که رهبری قبل 
از آغــاز فرآیند برگــزاری انتخابات، چهار محور 
اساسی را مطرح کردند. به نظر شما این فرمایشات 
رهبری در این خصوص اجرایی شده است، گفت: 
من ترجیح می دهم قبل از اینکه به عنوان یک فعال 
سیاسی به این سوال پاسخ دهم، وزیر کشور دولت 

آقای رئیسی به این سوال پاسخ دهند. 
من بسیار مایل هستم که پاسخ وزارت کشور، 
مسئولین این حوزه و شخص رئیس جمهور را در 
این زمینه بشنوم که آیا ۲۸ درصد رد صلاحیتی که 
انجام شده در راستای رهنمودها و چارچوب هایی 
کــه رهبــری تعیین کردنــد بوده که یکــی از آن 
موضوعات مشارکت پرشــور در انتخابات بوده 
اســت؟ فکر نمی کنم هیچ عقل سلیمی، اتفاق رخ 
داده را در راستای مشارکتی کردن انتخابات ارزیابی 
کند. این بندهایی که به آن استناد شده از کجا آمده 
است؟ مهمل قانونی  این استنادها در انطباق با افراد 
چیست؟ به نظرم اقدام وزارت کشور و هیأت های 
اجرایی بیش از اینکه هدف گذاری مشــارکتی تر 
کــردن انتخابات را بخواهــد اجرایی کند، فرآیند 

خالص سازی را اجرایی کرده است.
این فعال سیاســی اصلاح طلب درباره دلیل 
رد صلاحیــت خود توســط هئیــت اجرایی در 

انتخابات مجلس شــورای اسلامی هم گفت: بند 
۳ ماده ۳۳ یعنی عضویت در گروه های غیرقانونی 
برای بنده ذکر شــده اســت. از هئیــت اجرایی 
درخواســت می کنم به شــکل علنی اعلام کند که 
مــن در کدام گروه غیرقانونی عضو بودم؟ من طی 
۳۵ ســال فعالیت مستمر سیاسی ام عضو ۳ حزب 
و تشکل سیاســی بودم که هر ۳ حزب از وزارت 
کشور مجوز فعالیت داشته و من اساسا اهل کار و 

فعالیت سیاسی غیرقانونی نیستم. 
تمام گروه ها و احزابی که بنده عضوشان بودم 
قانونی بــوده و مجوز فعالیت و پروانه در وزارت 
کشور داشتند. هیأت اجرایی باید اعلام کند وقتی 
بنــده را به دلیل بند ۳ ماده ۳۳ رد کرده مصداق آن 
کدام گروه اســت و من عضو کدام حزب بودم که 

این حزب غیرقانونی بوده است؟
باقری در پاســخ به این ســوال که برخی از 
رد صلاحیت شــدگان، بند عــدم التزام به نظام در 
دلیل رد صلاحیتشــان عنوان شده است که برخی 
از آنان از نمایندگان فعلی مجلس هســتند. سوال 
افکار عمومی این است چه طور فردی که در نظام 
فعالیت می کند و در حوزه اجرایی و قانون گذاری 
سابقه فعالیت دارد عدم التزام به نظام برای او مطرح 
می شــود، گفت: این سوال خوبی است. در مورد 
نماینــدگان فعلی که ردصلاحیت شــدند، من به 
عنوان فعال سیاسی اصلاح طلب از ماهیت کار این 
افراد دفــاع نمی کنم، این افراد عمدتا به من ربطی 
ندارند. یعنی من مدافع آن ها نیستم. اما توجه شما 
را بــه این جلب می کنم که مجلس فعلی برآمده از 
یک انتخابات حداقلی خالص سازی شده در سال 

۹۸ است.
وی افــزود: یعنی این مجلس در واقع حاصل 
زحمات خالص ســازان در ۴ سال پیش است. این 
مجلس که برآمده از یــک انتخابات رقابتی نبوده 
اســت. ایــن مجلس حاصل انتخاباتی اســت که 
حداکثر ردصلاحیت ها و مراقبت ها و بستن منافذ 
بــرای ورود منتقدین و بــه قول حضرات، عناصر 
نامطلوب در آن به کار رفته اســت. یعنی هرکسی 
که بود و نبود ردصلاحیت شد. حاصل آن مجلسی 
شــده که تا الان حدود ۳۰ نفر از آنها رد صلاحیت 
شــدند و فکر می کنم تعداد بالاتر از این باشــد و 
یکی یکــی زیرخاکی درمی آید که باید دید به چند 
نفر می رسد. پاســخ این موضوع را باید نهادهای 
خالص ســاز  بدهند که حاصل خالص ســازی در 
انتخابات ۹۸ مجلســی شد که این حضرات دارند 

تعداد قابل توجهی شان را رد می کنند.
باقــری تصریح کرد: بنابراین خوب اســت 
دوستان توجه کنند، خالص سازی رافع مشکل شان 
در جهت اینکه نهاد تقنین کشــور از نظر خودشان 

سلامت باشد نخواهد بود. 
ضمن اینکه این شبهه ای وجود دارد که افرادی 
که در حال حاضر از نگاه نهادهای امنیتی، وزارت 
کشــور و هیأت  اجرایی ضدنظام هستند، سه سال 
و خورده ای قانون گذاری کرده اند و ۷-۸ ماه آینده 
هم در قوه مقننه کشور خواهند بود. این پارادوکسی 
اســت که باید به آن توجه شود و نهادهای نظارتی 
باید به این پارادوکس پاســخ بدهند. ضمن اینکه 
اگر تعداد رد صلاحیت  شــده ها بیشتر شود، شاید 
رکورد ردصلاحیت نماینــدگان فعلی مجلس را 

همین انتخابات بشکند. 
آخریــن رکوردی کــه داشــتیم مربوط به 
نمایندگان مجلس ششــم بود کــه حدود ۸۰ نفر 
از نمایندگان مجلس ششــم در انتخابات مجلس 
هفتم رد صلاحیت شــدند و جهت شــان هم آن 
موقع معلوم شــد و عمدتا نمایندگان اصلاح طلبی 
بودند که اکثریت در مجلس ششم حاضر بودند و 
قریب به ۸۰ نفرشــان ردصلاحیت شدند. در حال 
حاضر این انتخابات به آن رکورد نزدیک می شود 
بــا این تفــاوت که در این مجلــس اصلاح طلبی 
وجود نداشــت و هرآنچه بــود برآمده از حرکت 

خالص سازان در انتخابات ۴ سال پیش بود.

این فعال سیاسی اصلاح طلب در مورد اینکه 
برخی این شبهه را ایجاد می کنند که دولت با این رد 
صلاحیت ها و تشکیل مجلسی همراه تر و انقلابی تر 
گوشه چشمی به انتخابات ۱۴۰۴ هم دارد، گفت: 
اولا می دانیم خود این دولت در سال ۱۴۰۰ برآمده 
از یک انتخابات غیررقابتی  بوده است. یعنی رئیس 
این دولت خود برآمده از انتخاباتی است که در آن 
تقریبا همــه رقبای اصلی و جدی  را ردصلاحیت 
کردند برای همین هم شاید این رفتار زیاد عجیب 
نباشــد. رئیس دولتی که خود برآمده از انتخابات 
حذفی است و با حذف رقبا روی کار آمده در ادامه 
همان شــرایط را برای شکل گیری مجلس حاکم 
می کند. از این جهت این شباهت می تواند ذهن آدم 
را به این سمت ببرد که به هرحال ریل و مدار این 
دولت برای انتخاباتی اســت که نتیجه آن مطلوب 

خودشان باشد.
باقری در پاسخ به این سوال که وظیفه شورای 
نگهبان و دلسوزان نظام در این خصوص چیست، 
گفت:  ســابقه نهاد نظارتی و شورای نگهبان نشان 
داده اینکه انتظار داشــته باشــیم نهادهای نظارتی 
بیایند روند خلاف قانون و ردصلاحیت گسترده ای 
که هیأت های اجرایی انجام دادند برطرف و جبران 
کنند، خوشــبینانه است و برای این موضوع نباید 
زیاد امید داشته باشــیم. بنابراین من در این زمینه 
چندان خوش بین نیســتم که انتظار ویژه ای داشته 
باشیم. اما نکته ای که وجود دارد این است که قانونا 
نهاد نظارتی وظیفه دارد انتخابات و رســیدگی به 
صلاحیت ها را بــه مجرای قانونی اش برگرداند و 
این انتظار به شــکل جــدی از نهادهای نظارتی و 
شورای نگهبان وجود دارد، علیرغم اینکه عملکرد 
گذشته شان نشان نمی دهد که این انتظار را برآورده 

کنند.
وی افــزود: ایــن انتظــار قانونی اســت و 
شــورای نگهبان این وظیفه را دارد که اشکالات و 
خلاف هــای رفتاری نهادهای اجرایی انتخابات و 
هیأت های اجرایی را اصلاح کنند. لذا فکر می کنم 
همه فعالان سیاســی و همه کسانی که دلسوز این 
کشــور و به دنبال شکل گیری مشارکت وسیع در 
این انتخابات هســتند و ایــن را به نفع منافع ملی 
و امنیت ملی کشــور در این شــرایط پرمخاطره 
می دانند، موظف هســتند این مطالبه را از نهادهای 
نظارتی یادآور شــده و آن را به زبان بیاورند. حالا 
اینکه نهاد نظارتی چه مقدار به این امر عمل خواهد 
کرد، بحثی است که باید صبر کرد و نتیجه را دید.

باقری در پاســخ به این ســوال که شما اعلام 
کردیــد موضــوع رد صلاحیت هــا را در تداوم 
خالص ســازی می دانید، این مســیر تا کجا ادامه 
پیــدا خواهد کرد و به چه شــکل می توان جلوی 
آن را گرفت، گفت: به نظرم خالص ســازی حد و 
ســقف ندارد. این آب شوری است که نوشیدنش 
به جای رفع عطش، عطش بیشــتر ایجاد می کند. 
یعنی برای حذف دگراندیشــان و منتقدان پایانی 

متصور نیست. 
کمــا اینکــه می بینیم در این یکــی، دو دهه 
اخیر این تقســیم  بر دوها و طردهای متوالی که در 
برهه های مختلف رخ داده، هیچ گاه باعث نشــده 
کــه بدنه اجرایی کشــور به یــک آرامش و ثبات 
برســد و بگویند دیگر تمام شد، همه ناخالصی ها 
و عناصر نامطلوب از بدنه حاکمیت خارج شــدند 
یا به حاکمیت نابی که دنبال آن بودیم، رســیدیم. 
شما این را نمی شنوید و علیرغم همه این تلاش  ها، 
رد صلاحیت هــا، کنار زدن ها، حذف کردن ها، باز 
مشــاهده می کنید که این نوع نگاه مســائل باز هم 
 در درون حاکمیــت و نهادهــای حاکمیتی وجود 

دارد.
وی گفــت: اختلافی که بین رئیس مجلس و 
رئیس قوه مجریه است، اختلافی که با قوه قضائیه 
وجــود دارد، اختلافی که بــا نمایندگان مجلس 
وجود دارد از جمله این موارد است. مشکل روند 
خالص سازی اینجاست که این کار همانند نوشیدن 
آب شــور اســت و ذات آن هیچ وقت رفع عطش 
نمی آورد؛ یعنی با حذف نمی توان به یک آرامش و 

سکون و ثباتی در اجرا و اداره کشور رسید. 
آنچــه کــه می توانــد در جهــت مقابله با 
خالص ســازی بربیاید، وسعت پذیرش نگاه های 
مختلف و نهایتا پذیرش قضاوت رأی و نظر مردم 
اســت که کــدام یک از این نگاه هــا باید در عمل 
اجرا شود. این مختلف فکر کردن و نوع نگاه های 
مختلف باعث رشــد و ارتقای جامعه می شــود و 
باعث می شــود فســاد شــکل نگیرد، بخش های 
مختلف حاکمیت از ســایر بخش ها مراقبت کنند 
تــا منحرف نشــوند. این تجربه بشــری در همه 
جوامع است. بنابراین می خواهم بگویم اساسا این 

تناقض ها در ذات خالص سازی است. 
خالص سازی هیچ گاه منتهی به ثبات و آرامش 
در تشــکیلات اداری کشور نخواهد شد. من فکر 
می کنم وظیفه آحاد مردم و دلســوزان کشور است 
که هرکســی با هر مقدوراتــی که دارد مخالفت و 
نقد خودش را نســبت به این روند اعلام کند و در 
حدی که می تواند در چارچوب قانون در مقابل آن 
بایســتد. روند قوی خالص سازی در کشور جز با 
یک اعمال وظیفه عمومی و سراسری، قابل توقف 

نیست.

عضو جبهه اصلاحات گفت:  از هئیت اجرایی درخواست می کنم به شکل علنی اعلام کند که من در کدام گروه غیرقانونی عضو بودم؟ من طی ۳۵ سال فعالیت 
مستمر سیاسی ام عضو ۳ حزب و تشکل سیاسی بودم که هر ۳ حزب از وزارت کشور مجوز فعالیت داشته و من اساسا اهل کار و فعالیت سیاسی غیرقانونی نیستم.

خالص ســازی هیچ گاه منتهی به ثبات و آرامش در تشــکیلات اداری کشور نخواهد 
شــد. من فکر می کنم وظیفه آحاد مردم و دلســوزان کشــور اســت که هرکسی با هر 
مقدوراتــی کــه دارد مخالفــت و نقد خودش را نســبت به این روند اعــلام کند و در 
حدی که می تواند در چارچوب قانون در مقابل آن بایســتد. روند قوی خالص ســازی 
در کشــور جــز با یــک اعمــال وظیفه عمومــی و سراســری، قابل توقف نیســت.
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